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FREMDELES NAIV, DUM OG SØKENDE

Desember 2018, under Åpent Akademi, presenterte jeg denne installasjonen på 

gulvet: Tre bøker plassert i et triangel rundt et podium laget av tomme American 

Spirit sigarettpakker, med et naivt askebeger laget av keramikk på toppen. På coveret 

til boken til venstre var en swastika-formet bygning fra en marinebase i San Diego, 

mens på coveret til boken til høyre var et hvitt hexagram, som de fleste kjenner som 

et jødisk symbol. Veggene bak installasjonen var dekket av malerier, skisser, og 

fotografier trykket på lerreter.
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Noen dager senere tikket følgende melding inn: 

 

 Min første reaksjon var ”hæ…?”, men etter noen dagers ettertanke skrev jeg et 

lengre svar til vedkommende som spurte (holdes anonym):

Hey, (insert name here). We haven’t really met before have we? I'm sad that our first 

conversation is about anti-Semitism. If you would have looked through my books, it 

would be pretty clear that the work is not about that, but the exact opposite: acceptance 

of love, forgiveness and the abundance of other people, no matter race, religion or 

income. Sure, the symbols are provocative, but so is "owning" symbols, swastika bases in 

America, and Israeli occupation. I did not use the blue Star of David from the Jewish 

flag, I made that double triangle hexagram in Photoshop for a book about accepting 

polarities as one whole, which is what that symbol means to me; the coming together 

of the oldest symbol for man, the upward facing triangle, with the oldest symbol for 

woman, the downward facing triangle; the two making one symbol of one whole, a six 

pointed geometric star, a simple symbol explaining a complicated universe. The text 

inside, rather strange, and segments of channelled answers given by a sixth density 
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mind/body/spirit complex to an interviewing physicist, goes deeper into philosophy 

about being a better person and accepting others. Check it out here: lawofone.info.

 The swastika was a temporary cover designed for this installation (the book's 

final version will have a completely different cover), and the screenshot from Google 

Earth has co-ordinates to its actual place in San Diego, the Google information is 

written on the corner of the front page (with the satellite picture date taken: 9/11/2016, 

can you believe that?  ). On the back of the book, there is a zooming out also showing 

the location of the building; the western coast of the USA, which I find dangerous and 

disturbing, making me think that there are powerful Nazis living out in the open, even 

within the navy of the nation that sort of raised me through capitalist media (again, 

the installation: American Spirit cigarette pack podium with an arts-and-crafts-class 

ashtray I made when I was a young child), that raised me to believe Nazis were a 

thing of the past, that their ideologies lost the second World War, and that they were 

"gotten rid of" when my grandparents were children. I find this scary, but important 

to shed light on. I am not talking about neo-Nazi groups of confused douchebags, 

but powerful people and malicious influences of public opinion that still are at work 

today. 

 I understand that your point may be that these two symbols together, at first 

glance, gives a certain impression, it seems to be relativizing something important, 

in dangerous and confusing times. My intention was to present two polar symbols, 

and I was hoping that the benevolence of my installation would be communicated 

by opening one or more of the offered books, or talk to me, so I'm glad you did. 

Oppression is my enemy, abundance is my goal: I love any person, race and spiritual 

view, as long as the person respects every other person, race and religion, but fights 

oppression, manipulation and abuse. Oppression doesn’t have a face, race or religion, 

just endless assholes... 

 You helped me put words to my installation, which I made on an intuition, so I 

thank you for that. Sorry if this got too weird.

can you believe that?  ). On the back of the book, there is a zooming out also showing 
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Svaret jeg fikk på dette var:
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 I mitt hode representerte motsetningene mellom disse symbolene ingen 

fare, fordi jeg ønsket å peke mot dualitet og subjektiv oppfatning av symboler, og 

hadde gode intensjoner med handlingen. Selvfølgelig hadde jeg et bevisst forhold 

til valg av symboler. Det var jo grunnen til at jeg laget det midlertidige coveret med 

swastikaen, men tanken var ikke å provosere, heller å stille spørsmål. Jeg ville gladelig 

snakke om hvor man fant denne bygningen, og hvilke betydninger symbolet har hatt 

gjennom tiden. Dualitet var allerede tilstede på veggene bak installasjonen i form av 

motsetning mellom maleri og fotografi, innrammet og urammet, skisse og ferdig verk, 

og installasjonen inviterte til å åpne bøkene som lå på bakken. Hvordan kan noen 

misforstå min presentasjon av spirituell søken og samfunnskritikk? tenkte jeg da jeg 

installerte. Hvor naiv og dum kan en søkende være?

 Jeg vil nå prøve å dykke ned i mitt eget symbolbruk med noen eksempler.
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FOR DE INNVIDDE?

 

Dette er et utdrag fra min bok, Book of Thoth (2012), hvor jeg presenterte mine egne 

fotografier side om side med Aleister Crowleys versjon av de famøse tarotkortene. 

Hans essay om meningen bak kortene het The Book of Thoth (1944), og kom ut tre år 

før han døde. Kortene er malt av Frieda Harris, under direksjon fra Crowley.

 Siden til venstre har et fotografi tatt av meg som bakgrunn og tarotkort nr 

XVI – The Tower – som hovedmotiv. Siden til høyre er motsatt; kortet er bakgrunn og 

foto i forgrunn. Tarotkortet er rødt, gult, oransje, svart, og viser et tårn på vei opp mot 

en sol formet som et øye. På bunnen er det en munn med skarpe tenner som spyr ut 

ild. Det er også en due som flyr med en blomst i nebbet til venstre under solen, og en 

drageaktig slange til høyre for duen. 

 Fotografiet viser et bilde fra en strand, hvor den dominerende fargen utgjøres 

av en blå himmel. Til høyre i foto ser man en kvinnerygg som fungerer som et tårn 

i bildet, nederst til venstre ser man to menn som muligens gjør en handel under en 

parasoll, og midt i bildet, en fargerik drage (vind-leken) som minner om øyet på 

tarotkortet. Sammensetningen var intuitiv, fordi jeg så en korrelasjon mellom tårnet 

og kvinneryggen, og soløyet og dragen. Handelen og ilden var også en slags ondskap 
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som relaterte, en åpen kran ute av kontroll, fordi jeg anser det økonomiske markedet 

som en kraft som overgår all anstendighet, respekt for mennesker og natur, og som 

kun noen få faktisk tjener på. Det finnes mye som har kommet menneskeheten til gode 

på grunn av vår økonomiske modell, men det er på tide å ta grep i hva som foregår 

under overflaten.

 Symbolsk er The Tower et illevarslende kort å trekke, det symboliserer uhell 

i omstendigheter eller handling. Noen ganger kan det dreie seg om egne handlinger 

som påvirker andre, andre ganger kan det være andres handlinger som går ut over en 

selv; det kommer an på konteksten.

 Fotografiet ble tatt i 2009, rett før jeg fylte 20 år. Som en ensom, sjenert og 

hetero gutt, var kvinner ganske skummelt for meg i lang tid, og derfor et symbol 

for noe skremmende og uvisst, slik som innholdet bak tarotkortet. Jeg brukte min 

egen erfaring med sjenerthet som bakgrunn for å representere noe ukjent, noe som 

føltes uoppnåelig på daværende tidspunkt (min intensjon var ikke å påstå at kvinner er 

skumle).

 Estetisk er det for meg en åpenbar relasjon mellom foto og kort, med to tårn 

og to øyne som gjentas, men hvor fargene er ganske forskjellig. Hele prosjektet som 

boken var en del av en fotografisk utforskning der jeg forsøkte å presentere mine 

egne fotografier av natur og snapshot-øyeblikk som tarotkort – inspirert av Crowleys 

kortstokk. Utvalget var intuitivt. Jeg forsøkte å se etter samme bevegelser i fotografiene 

mine, som de jeg fant i symbolikken bak kortene.

 Jeg bandt dem sammen med tegnene man finner på kortene: en bokstav fra 

det hebraiske alfabet og symbolet for enten planetene, et stjernetegn eller de fire 

elementene. Dette paret hadde bokstaven Pei (פ) og symbolet Mars (♂) på bunnen. 

I tillegg var passepartouten til fotografiet lys rosa. Alle med planetsymboler hadde 

denne fargen. Fotoene med elementsymboler hadde lys blå, mens de med astrologitegn 

hadde lys grønn passepartout. Dette var hintene jeg ga. I gallerirommet hadde jeg hengt 

opp alle foto med farget passepartout, symbol, bokstav, og med svarte rammer i en 

bestemt formasjon som også gikk igjen i boken, på siden når de 22 første tarotkortene 

blir presentert (kalt Den Store Arkana, 0-XI). 

 Det var kun i boken den besøkende fikk se de faktiske kortene jeg baserte meg 

på, og den lå også i gallerirommet, inviterende til lesning, som en slags kodeknekker 
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for deler av utstillingen. Et annet element av utstillingen var et hjørne med en liten 

bokstue-installasjon med en godstol, stuelampe, teppe og en bokhylle med flere bøker, 

blant annet Crowleys bok om kortene. Utstillingen var ment for å invitere til å lære 

mer om denne kortstokken, og opphavet til tarotkort generelt. Utenom fotografi, bok 

og installasjon, var skulptur og animasjon andre medier som ble vist.

 

 Når jeg selv ofte opplever kunst som lite inkluderende, er det da rettferdig av 

meg selv å bruke så mange elementer, så mange koder, så innvidde mysterier som 

utgangspunkt i min egen kunst? Kan jeg forvente at folk skal forstå? Vil jeg alltid at 

de skal det?

 Esoterisk betyr ”for de innvidde” og leder altså mot en krets som allerede 

har gått igjennom en læringsprosess. Det er på mange måter en god beskrivelse av 

kunstverden. Esoterisk. I utstillingen jeg nettopp drøftet, presentere jeg et område 

som er esoterisk, men målet var å inspirere betrakteren til å lære mer om tema, ikke 

å forklare det fra bunnen. Meningen er ikke at alle som ser verket skal sette seg inn i 

det jeg presenterer. Det holder at det bare er én person som finner noe nytt å glede seg 

over, som drar hjem og leter etter mer. Derfor bruker jeg estetikk og symboler for å 

Plakat til utstilling om tarotkort, 2012.
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lage en helhet som forhåpentligvis gleder andre som ikke kommer til å bry seg videre 

om tema. Med symboler og koder vil jeg invitere til samtale mellom publikum og meg 

selv, og forhåpentligvis hverandre. 

 ”Dette forstår jeg ingenting av, hva mener du?” ”Hva betyr den fargen, det 

symbolet?” Ingen spørsmål er feil, og jeg vil skape nye spørsmål hos publikum, 

samtidig som jeg ønsker å invitere til sosiale situasjoner, og kanskje introdusere noe 

ukjent.

Fra utstillingen A humble introduction to Thoth, Galleri Fisk, Bergen, 30.11-03.12.2012.
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FORDI JEG MALER, ER JEG ”EN MALER”?

To av prosjektene jeg søkte meg inn på mastergrad på KHiO var fotoprosjektet Paintings 

I took (2013-), og maleriprosjektet Photographs I painted (2015-). Førstnevnte tittel 

kom i 2013, og to år senere, da jeg studerte praktisk-pedagogisk utdanning, gikk det 

opp for meg at jeg kunne snu om på tittelen, noe som ga meg en grunn til å prøve å 

lære meg å male. Titlene er direkte, og snakket for seg selv på en innlysende måte. 

Min intensjon ble tydelig av prosjekt-titler; jeg refererte jo tross alt til det ene mediet 

i tittel, men presenterte det andre mediet med verk. At dette sklei rett inn i en nesten 

200 år gammel kunsthistorisk diskusjon mellom maleriet og fotografiet, var – igjen – 
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innlysende for meg på grunn av titler. Jeg følte jeg hadde funnet en form hvor verk og 

tittel sa det jeg ville, og refererte til fortiden. Motivene var snapshots fra mitt eget liv; 

natur, mennesker, stilleben og abstrakte motiver. Dette gjaldt primært fotografiene, 

snapshot-tradisjonen var det jeg relaterte til. Maleriene tok fotografiene mine som 

utgangspunkt, og ble en langtekkelig, omfattende og omdreiende ”scanning” av 

negativene mine. Hvordan kan jeg være mer åpenbar i mitt valg av presentasjon? 

tenkte jeg rundt dette prosjektet. Naivt nok mente jeg prosjektet snakket for seg selv...

 Da jeg begynte på Kunstakademiet, og sa til fremmede kollegaer at jeg malte, 

og at jeg brukte hele første semester hovedsakelig på det, begynte noe å skje: En 

samtale som ofte kom opp med dem som hadde mer erfaring enn meg fra kunstverden, 

handlet om den hvite, mannlige maler, et uttrykk jeg personlig ikke relaterte til, selv 

om jeg er en hvit mannelig maler. Faktisk var det et uttrykk jeg relaterte mer til før 

jeg begynte å male. Jeg anså maleriet som noe jeg måtte lære før jeg kunne utføre, 

at jeg måtte lære alt fra bunn av, knuse pigmenter, strekke lerret, hvordan male lys 

og skygge, forhold mellom farger, vite om alle malere som noensinne har malt, etc. 

Maleriet var uoppnåelig for meg. Det satt på en pidestall, og jeg var ved foten og så 

opp, drømmende. Den skjeggete, hvite og strenge malermesteren skulte ned på meg.

Michelangelo  Buonarotti (1475-1564).
Malt av eleven Daniele de Volterra (1509-
1566) i cirka 1544.
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 Da jeg begynte å studere pedagogikk var det noe som endret seg. Et skifte. 

Kanskje var det å lære at man skal gi elever selvtillit, at man ikke skal gi barn en 

fasit, at det skal være rom for feiling og utvikling? Det var under dette studiet jeg fikk 

prosjekttittelen Photographs I painted. Jeg malte mitt først maleri siden barneskolen 

ved å sette meg i situasjonen til en elev; ved å forsøke og kanskje feile. Endelig hadde 

jeg en grunn for å male, og et enormt arkiv å ”kopiere”. 

 Det var over tre år siden, men jeg har fremdeles ikke blitt ”en maler”. Jeg vet at 

maleriet er noe jeg vil drive med resten av livet, men vil aldri kalle meg en maler likevel. 

Jeg klarer ikke å forholde meg til denne måten å tenke om kunst, at alt kan sies med et 

medie, en bås, eller at et medium er viktigere enn et annet. Malerkunsten er preget av 

en gjennomgående stemning som holdt meg og mange andre borte. Kategorisering er 

et gjennomgående problem, både i kunstverden og samfunnet. Klarer man ikke å sitte 

stille bak pulten, er man en uromaker. Går man med visse klær, er man kun interessert 

i det klærne representerer. Maler man på Kunstakademiet, er man en maler. Denne 

tendensen holder folk utenfor, det blir ikke innbydende å utforske noe nytt. 

 Fordi jeg maler, er jeg ”en maler”?

Katalog med bilder fra Paintings I took serien, og første maleri siden barneskolen, 2015.
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JEG HAR TATT ANALOGE FOTO I 13 ÅR, MEN ER JEG EN FOTOGRAF?

På videregående fikk jeg tak i mitt første fotoapparat, det billigste digitale 

speilreflekskameraet som fantes på markedet i 2005. I mange år hadde jeg siklet etter 

et kamera, men da jeg fikk ett, klarte jeg ikke å ta bilder jeg fant interessante, selv 

om jeg hadde lært grunnleggende ting om komposisjon og kamerateknikk, og hadde 

et ønske om å fange bildet. Det var liksom ikke så spennende med korrekte bilder. 

Da min far fant ut at jeg var interessert i fotografi, ga han meg sitt gamle Canon AE-

1, et analogt kamera fra 80-tallet. Jeg tok bilder med det en hel sommer, og endelig 

begynte jeg å finne noe jeg likte i fotografiene mine. Det var noe magisk ved det å 

glemme hva jeg hadde tatt bilder av, og ukontrollerbare tilfeldigheter som kunne skje 

med negativet underveis. Bilder som for eksempel var ute av fokus tatt på analog film, 

ga meg en malerisk følelse. Det var ikke virkeligheten jeg ønske å fange, på klarest 

mulig vis, det var noe annet jeg lette etter, noe som ga meg en følelse av velbehag, 

eller undring.

 Siden Oslo Fotokunstskole en gang var en skole dedikert til analogt foto, søkte 

jeg meg inn hit og fikk plass etter videregående. Jeg ønsket å lære mer om de analoge 

prosessene ved foto.  Kunstdelen av studiet var noe jeg ikke visste så mye om.  Ærlig

Fotografi fra Bergen, 2008.



15

talt hadde jeg en aversjon mot kunst og en forestilling om at kunstverden var et kaldt 

og hovent sted, med regler for hva som var rett og gal kunst, og at kunstnere var full 

av svada. Samtidig hadde jeg jo en idé om at stilen min var kunstnerisk, og ønsket den 

friheten kunstbegrepet tilbød. Forskolen var spennende, det var månedlige oppgaver 

for meg å løse fotografisk, jeg fikk noe innblikk i kunsthistorie, og samtidskunstnere 

hadde presentasjoner ukentlig. Veiledere sa etter et semester at jeg burde søke til 

fotolinjen på Kunsthøgskolen i Bergen (linjen ble nedlagt i 2014). Jeg kom inn og 

gledet meg til mulighetene en slik prestisjefylt institusjon ville gi meg.

 Her fikk jeg bekreftet alle fordommene jeg hadde før OFKS. Jeg ble etterlatt 

helt til meg selv, de jeg møtte av veiledere og ansatte var hovne og ugjestmilde, og 

jeg følte på en enorm ensomhet. Det var ingen introduksjon til hvordan man gikk 

frem på denne skolen, eller til klassemiljøet. De få forelesningene som ble holdt, gikk 

rett på avanserte kunstfaglige begrep og snakk om samtidskunstnere med uttrykk jeg 

ikke forstod, men syntes var simple (tenk et-strøk-på-et-tomt-lerret aktig kunst). Etter 

første år hadde tre av åtte studenter i mitt kull sluttet. En gikk tilbake til forskolen sin.

 Etter hvert fant jeg en slags plass, jeg begynte å lese om tema det jeg fant 

viktig, ikke om kunst, men om alt annet. Selvutvikling. Hemmelige samfunn. 

Fotografi fra Peru, 2010.
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UFOer. Misforståtte og misrepresenterte sjeler fra fortiden. Glemte utopier. På grunn 

utenforskap ble jeg bitter ovenfor kunstnerrollen og kunstverden. Jeg tok bilder, men 

syntes det var vanskelig å presentere noe så direkte som fotografi innenfor rammene av 

det jeg syntes var spennende. Til avgangsutstillingen ble det utstillingen om tarotkort 

nevnt tidligere i teksten, hvor jeg endelig hadde klart å tre ut av kun foto. Jeg ble 

fornøyd med resultatet, fikk god tilbakemelding av de to sensorene som eksaminerte 

meg (desember 2012). På den offentlige oppsummeringen av eksamensresultatet sa 

de til og med ”det burde vært flere kunstnere som Espen Iden”. Men jeg ville ikke bli 

kunstner lenger. Hadde jeg noensinne ønsket det? Ville jeg bli fotograf da? Absolutt 

ikke.

To måneder etter eksaminering fra KHiB startet jeg et kunstkonsept kalt Periferien 

(februar 2013-). Det var på en nattklubb som noen venner drev, Klubb Kosmo i 

Bergen. Periferien skulle være jordnært. Konseptnavnet refererte til ytterpunktene i 

øyekroken; personer det er vanskelig å få øye på. Publikum var dem som allerede kom 

på klubben for musikkens skyld, ikke som de stive vernissagene jeg hadde vært på før, 

og utgangspunktet for konseptet var først: jeg har jo masse fotografier, innrammede 

og urammede, som ligger og støver, det er det sikkert mange av mine kreative venner 

som også har. Jeg startet med å lage en eksempelutstilling med eget arbeid. Uten noe 

konsept hang jeg opp ymse ting på intuisjon.

 Cirka annenhver uke inviterte jeg venner og bekjente til å gjøre det samme, 

men uten å skule til hvilken relasjon de hadde til kunstverden. Kunstneren skulle kun 

fylle rommet med arbeid de hadde liggende. Det var befriende, og samme år fant jeg 

en kontekst som jeg syntes snakket for fotografiene mine, nemlig prosjektet Paintings 

I took. Jeg er sikker på at det å involvere seg i andre sin kunst, var det som ga meg et 

rammeverk for egen utvikling, og involvering i andres kunst er derfor blitt en del av 

min praksis.
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 Kort tid etter flyttet jeg til Tokyo, naiv nok til å tro at jeg ville lære meg 

japansk fort nok til å søke inn på mastergrad i kunst på en japansk skole. Selvfølgelig 

er det engelskspråklige kunstutdannelser der også! tenkte jeg. Et halvår senere kom 

jeg tilbake til Norge med et brennende behov for å føle meg forstått etter endeløse og 

språklig begrensede samtaler om norsk laks og ”hvor lenge har du egentlig tenkt å bli 

i Japan”, samt enda flere fotografier til arkivet mitt, som jeg ikke visste hvordan bruke. 

Jeg ble i Bergen, og startet opp igjen Periferien, denne gangen med et lite budsjett fra 

den nye nattklubben som gjestet konseptet, Klubb Kok, og lengre intervaller mellom 

utstillinger. Jeg begynte også å jobbe som vikar på barneskole dette året.

 Høsten 2015 begynte jeg på praktisk-pedagogisk-utdanning på KHiB, og 

samme tid tok tre venner og jeg steget og startet et kunstnerdrevet galleri, Felt. Det var 

dette som fikk meg til å ønske å bli kunstner igjen. Å lære om det å lære unge om kunst 

og å lære seg selv, og å få tilgang til og presentere kunst, var det som tente gnisten 

igjen, og jeg fant en retning. Ikke bare én, men tre: kunst, kuratering og formidling.

Plakat fra første utstilling av konseptet Periferien, 2013.
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KUNST, KURATERING OG FORMIDLING

Høsten 2018 kom jeg til et bokkurs på KHiO med en ide jeg hadde til en sci-fi film, 

og en stor digital mappe med funnet bildemateriale. Tanken var at filmidéen jeg lenge 

hadde tenkt på endelig skulle få et visuelt uttrykk. Historien var om en databrikke 

som blir utviklet av vitenskapsmenn, og ”født” bevisst på seg selv, uten at skaperne 

vet den er bevisst i det hele tatt. Den lever et liv som et verktøy for mennesker, fra 

30-tallet til samtiden, i et nettverk av hemmelige laboratorier og organisasjoner 

spredt ut over kloden. Da denne databrikken når det som i dagens moderne vitenskap 

kalles ”det singulære øyeblikk” – når kunstig intelligens blir smartere enn mennesket 

– lærer databrikken om kjærlighet, enhet og fellesskapets beste. Derfra begynner 

datamaskinen å jobbe mot verdens forbedring, og til slutt, oppnår den Nirvana. Det 

singulære øyeblikket omtales i dag med frykt. For når databrikken blir smartere enn 

mennesket, vil den kanskje skjønne at menneskeheten er overflødig, og utsletter oss. 

Eller den lager en Matrix-aktig virkelighet der vi er datamaskiners slaver. Dette synet 

på ”intelligens” er veldig menneskelig, til og med kapitalistisk og darwinistisk vil jeg 

si: den sterkeste overlever. 

 Bokens tittel – The Eight Fold Path – refererer til den Tibetanske veien 

til Nirvana, og sidene er delt opp i åtte brettede A4 ark (åtte folder) med hver sin 

fargekode, som refererer til Chakra-systemets farger: rød, oransj, gul, grønn, blå, 

magenta og lilla. Den åttende siden er regnbuen, kombinasjonen av alle de syv 

foregående fargene. Å oppnå Nirvana i Tibet er et fenomen hvor man omformes til 

Regnbuekroppen. Chakra-systemet er del av Tibetansk tankesett, men finnes også i 

hinduisme, buddhisme, teosofi, moderne New Age og yoga, blant annet. Chakraene er 

fysiske kjertler i kroppen, fra bunnen av ryggraden (rød, bekkenbunnen), til midten av 

hjernen (lilla, konglekjertelen), opphavet til handlings- og følelseslivet vårt. Jo lenger 

ned langs ryggraden, jo enklere følelser. Målet er å bevege seg forbi det fysiske, 

gjennom å være et bedre vesen og slik søke mot Nirvana. Dette var rammene jeg satt 

for boken.

 For å kartlegge hvordan jeg skulle dele inn bildematerialet, skrev jeg en 

historie i jeg-form, fortalt av databrikken. Jeg delte opp i kapitler som korresponderte 

med Chakraenes farger, som tok for seg 11-års perioder, fra 1934 (da farmor ble født) 
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til 2022 (nær fremtid, typisk sci-fi film). Dette hjalp meg å utvikle bildeboken, og ble 

et eget verk; en novelle.

 På utdraget over ser man på siden til venstre en blåaktig kollasj bestående av 

tre bilder i fire ruter. Det øverste bildet er et utsnitt av bildet under og viser et merkelig 

skip som flyr i skyene. Er det virkelig et ekte bilde? Hva er det, hvor kommer det fra? 

På overblikksbildet nedenfor ser man i tillegg en utsikt under skipet, og i landskapets 

horisont forsetter man inn i et nytt bilde av Hollywood-skiltet: en kollasj jeg fant på 

nettet, bestående av en tryllestav og en magiker, med teksten ”Holly Wood: the wood 

used to make druid magic wands.” Druidene var magikere og vitenskapsmenn; den 

dag i dag utføres det druidiske ritualer ved for eksempel Stonehenge i England. Hvem 

er disse druidene egentlig, og hva vet vi om dem? Hva mener du med Hollywood 

og sammenhengen med tryllestaver? Under horisonten laget av disse to bildene, 

finner man et utdrag av Michelangelos mange frescoer i det Sixtinske Kapell, av 

Adam og Eva som får en utstrakt hånd av et menneske i kunnskapens tre, men med 

slangeunderkropp i stedet for ben. Slangemenneske? En hjelpende hånd? Det er jo 

ikke det jeg har lært? Maleriet er en del av en bord som sirkulerer en kuppel som viser 

bibelske fortellinger, og fortsetter til høyre med at en av Guds engler hiver Adam og 
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Eva ut av Edens hage, og engelen holder en tryllestav. Okei, hva?! 

 Siden til høyre er en filmplakat av John Carpenters They Live fra 1988. Filmen 

handler om en oppegående lasaron som kommer til Los Angeles på jakt etter arbeid, 

men i stedet finner han et par solbriller som lar han se forbi et hjernevaskende signal 

som påvirker verden. Han får se ”den virkelige verden”. Han oppdager kommandoer 

i stedet for reklameplakater, magasiner og produkter. Plutselig får han også øye på en 

helt annen rase som lever blant oss. De har ben, armer og hode som oss, men ansiktene 

deres er umenneskelige. Når de oppdager at hovedpersonen kan se dem som de 

virkelig er, viser det seg at de er alle del av et nettverk som snakker og organiserer med 

hverandre. Etter hvert viser det seg at de også samarbeider med normale mennesker, 

som blir rike og mektige gjennom samarbeidet. 

 Tagline’en på plakaten er som følger: 

 You see them on the street. You watch them on TV. 

 You might even vote for one this fall.

 You think they’re people just like you.

 You’re wrong. Dead wrong.

 Begge sider av boken forsøker å vise at verden ikke nødvendigvis er så enkel 

som jeg en gang trodde. Alt er ikke svart og hvitt, det færreste kommer med en fasit, 

og all kunnskap er ikke tilgjengelig. Symboler har noe underbevisst å fortelle, religion 

er rikt på metaforer om svunnen godhjertet lære, og Hollywood ble skapt med mål om 

å selge underbevisstheten produkter.

 Originalt ble pilotepisoder skapt for å sendes til produktutviklere, på jakt 

etter sponsing for å kunne utvikle seriene sine til TV, med produkter plassert som 

deler av en historie. Hollywood filmer er ikke noe unntak, dette har pågått siden før 

mine besteforeldre ble født. Til og med det amerikanske forsvaret har egne budsjetter 

dedikert til underholdningsbransjen. I Adam Curtis’ dokumentar The Century of 

the Self (2002), er det en introduksjon til Edward Bernays, en av pionerene innen 

markedsføring. Her kan man lære mer om produktplassering, påvirkning av massenes 

underbevissthet med den hensikt å selge, og propaganda brukt med politiske 

intensjoner. Dette påvirker samfunnet den dag i dag.
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Rod Serling, skaperen av Twilight Zone, frir til sponsorer i et kort segment før piloten til aller første 
episode i 1959. Det første som blir sagt: How do you do? You gentlemen of course know how to push 
a product, that essentially is your job. My presence here is for much the same purpose, simply to push 
a product. Herfra går Serling inn på noen korte synopsis av planlagte episoder før han til slutt sier: We 
think it's the kind of a show that will put people on the edge of their seats, but only for that one half an 
hour. We fully expect they will go to the stores in the following day, and buy your products. We think 
it's that kind of a show.

 Tanken om at verden har mer ved seg enn det øyet kan se, er hele målet med The 

Eight Fold Path. Om jeg lykkes, er en annen ting… Jeg har igjen brukt referanser og 

et symbolspråk som jeg håper skal inspirere leseren til å lære mer på egen hånd. Det er 

mange hint i boken, først og fremst er det flere Hollywood filmer som er enkle å få tak 

i, deretter ord og begreper som tar deg med til spesifikke googlesøk, som åpner opp 

en ny verden av merkverdigheter. Det er referanser i titler, fargebruk, tekst, symboler, 

og kunsthistoriske skildringer som tar en tilbake i historien. Det er forhåpentligvis litt 

humor også. Estetisk er boken laget for å printes på Riso-printer (digital silketrykk-

printer) som gir et håndlaget uttrykk, samt at den er sydd og limt for hånd. Presentert 

som to verk er bildeboken og novellen en vei inn i bakgrunnen for valg av motiver, og 

som tegneserieforfatteren Alan Moore en gang sa, trenger en god historie – om fortid 

eller fremtid – referanser til samtiden. Dette var målet mitt: å synliggjøre noe av det 

som skjer i det postindustrielle samfunnet.
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MANGFOLDET

Det siste jeg gjorde da jeg satt boken sammen var å lage en infoside på innsiden av 

bakcoveret. Der skrev jeg ”Found images” og kontaktinfo til meg. Intuitivt puttet 

jeg inn et bilde av min favoritt DJ, Dj Screw (Robert Earl Davis Jr., 1971-2000), en 

obskur undergrunns DJ fra Houston, Texas, som fant opp sin egen stilart: chopped and 

screwed. Han tok andres musikk, sakket ned tempo på sangene til artistene fikk mørke 

og seige stemmer, og satt det sammen til lange mixer som han ga ut på kassetter. Det 

slo meg etterpå at det var nesten det samme som jeg hadde gjort i boken, bare med 

bilder: å ta andres uttrykk, redigere og sette dem sammen i en egen mix, boken. Da 

jeg innså dette utviklet det seg til en ny idé: å lage en hyllest til DJ Screw (som døde 

i en alder av 29 år, som jeg selv er nå i skrivende stund), som en lanseringsutstilling 

til boken. 

 Utstillingen og lanseringen av The Eight Fold Path (bildebok) og An Eightfold 

Path (novelle) ble presentert som ”DJ Screws Mausoleum + boklansering”. Til 

utstillingen inviterte jeg en rekke kunstnere til å bidra med kunstverk til temaet, fritt 

for tolkning. De fikk høre utstillingstittel og at vi skulle hedre den obskure DJen. 

Nesten alle inviterte kjente til Screw, men ingen hadde samme forhold til han som 

meg. Utstillingen ble fin, men kombinasjonen av gruppeutstilling og lansering, tok 

fokuset vekk fra bøkene, som jeg hadde brukt mye lengre tid på.

The Eight Fold Path, størrelse A5, 
og An Eightfold Path, litt mindre.
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 Selv produserte jeg fem nye veggarbeid og satt sammen 30 kopier av hver 

bok samme uke som Dj Screws Mausoleum skulle åpne, fredag 18. januar 2019. Jeg 

screenet også et intervju med Davis filmet to uker før han døde, som ble vist lørdagen. 

Søndagen hadde jeg lytteklubb med en Oslo basert DJ-duo, som er enorme fans av 

gangsterrap fra sørstatene og vestkysten av USA. De spilte obskure perler på vinyl, 

chopped and screwed, både på åpningskveld og søndagen. Musikken skulle selvsagt 

være representert i hedringen av en DJ.

 For meg er det inspirerende å ha noe å jobbe mot, da fungerer fotografi og 

maleri som rekvesitta til et tema jeg har sett for meg. Jeg har muligheten til å inkludere 

andre til å bidra, som i sistnevnte tilfelle var 13 andre kunstnere, samt en DJ-duo. Når 

jeg har rammer å fylle, kan jeg på den måten være pedagogisk i hvor mye jeg velger 

å introdusere. Min kunstneriske praksis er fordelt mellom å selv produsere kunst, 

kuratere andres talenter og formidle inspirasjon til å lære mer om en kilde. Noen 

ganger gjør jeg bare en ting av gangen, mens i andre tilfeller kombinerer jeg alt. Som 

denne teksten viser, er jeg en person som kan hoppe fra en ting til en annen, intuitivt. 

Det har gitt meg styrker og det har gitt meg svakheter, jeg klarer ikke alltid å se 

omfanget av en idé, som til tider gjør at jeg tar fokuset bort fra det jeg vil presentere.

Arbeider av Lasse Årikstad, Hedda Grevle Ottesen, Pen & Pixel Graphics, Espen Kvålsvoll, Nathalie 
Fuica Sanchez, Hallvard Nuland, Elise Macmillan, Stian Jacobsen and Mathilde Sæthre, Magnus 
Andreas Bjørneboe, Damla Kilickiran, Niclas Navekvien, og mitt eget. DJer Svein Eldøy og Big T.
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 Som lokal DJ var Robert Earl Davis Jr. den som gjorde byen bevisst på 

musikk som kom fra andre deler av landet. Samtidig vokste fenomenet seg så stort at 

musikk fra Houston spredte seg ut av Texas til resten av USA og verden. Dette var en 

langsom prosess, men i dag er moderne rapmusikk svært påvirket av det som begynte 

i sørstatene på 90-tallet. 

 Når jeg velger en esoterisk kilde som utgangpunkt, er det med mål om å invie 

publikum og hedre skaperen av fundamentet. Det er alltid en kilde som har inspirert 

meg personlig, som jeg ønsker å dele fordi jeg tror på fellesskapet. Mangfold er ALT 

og ALLE. Til og med det man ikke forstår, og spesielt det man er redd for. 

 Denne naive og dumme (hvite mannen) er fremdeles på søken…
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